



论文摘要

中国有色金属学报

ZHONGGUO YOUSEJINSHUXUEBAO XUEBAO

第14卷 第9期 (总第66期) 2004年9月

[PDF全文下载] [全文在线阅读]

文章编号: 1004-0609(2004)09-1621-06

A359-Zr(CO<sub>3</sub>)<sub>2</sub>体系反应合成复合材料的  
干滑动磨损性能江润莲<sup>1, 2</sup>, 赵玉涛<sup>1</sup>, 戴起勋<sup>1</sup>, 程晓农<sup>1</sup>, 纪嘉明<sup>1</sup>, 朱延山<sup>1</sup>, 冯 钦<sup>1</sup>( 1. 江苏大学 材料科学与工程学院, 镇江 212013;  
2. 中国人民解放军镇江船舶学院, 镇江 212003)

**摘 要:** 研究了新型反应体系A359-Zr(CO<sub>3</sub>)<sub>2</sub>熔体反应法制备的(Al<sub>3</sub>Zr+ Al<sub>2</sub>O<sub>3</sub>)<sub>p</sub>/A359复合材料干滑动磨损性能。结果表明: 复合材料的磨损量随着载荷的增大和时间的延长均远小于基体磨损量, 由于颗粒的支撑和减磨作用, 使得同一条件下复合材料的磨损量随颗粒体积分数的增加而减少; 当载荷为98 N时, 12%(Al<sub>3</sub>Zr+Al<sub>2</sub>O<sub>3</sub>)<sub>p</sub>/A359复合材料的磨损量为20.2 mg, 而基体材料的磨损量为54.5 mg, 复合材料比基体材料耐磨性提高了2.5倍; 由磨损表面SEM观察表明, 基体A359合金存在严重粘着和变形, 表现为粘着磨损和剥层磨损, 复合材料的磨损类型表现为磨粒磨损。

**关键字:** (Al<sub>3</sub>Zr+ Al<sub>2</sub>O<sub>3</sub>)<sub>p</sub>/A359复合材料; 熔体反应法合成; 耐磨性; 磨损机制

### Dry sliding wear characteristics and mechanism of in-situ composites synthesized by A359-Zr(CO<sub>3</sub>)<sub>2</sub> reaction system

JIANG Run-lian<sup>1, 2</sup>, ZHAO Yu-tao<sup>1</sup>, DAI Qi-xun<sup>1</sup>,  
CHENG Xiao-nong<sup>1</sup>, JI Jia-ming<sup>1</sup>, ZHU Yan-shan<sup>1</sup>, FENG Qin<sup>1</sup>

( 1. School of Materials Science & Engineering, Jiangsu University, Zhenjiang 212013, China;  
2. Zhengjiang Watercraft College of PLA, Zhenjiang 212003, China)

**Abstract:** (Al<sub>3</sub>Zr+ Al<sub>2</sub>O<sub>3</sub>)<sub>p</sub>/A359 composites were fabricated by direct melt reaction method in novel system A359-Zr(CO<sub>3</sub>)<sub>2</sub>. The dry sliding wear properties of these composites were studied. The results show that the wear mass loss of (Al<sub>3</sub>Zr+ Al<sub>2</sub>O<sub>3</sub>)<sub>p</sub>/A359 composites is less than that of A359 matrix alloy with increasing load and sliding time. The wear mass loss of (Al<sub>3</sub>Zr+ Al<sub>2</sub>O<sub>3</sub>)<sub>p</sub>/A359 composites decreases further with the increase of Al<sub>3</sub>Zr and Al<sub>2</sub>O<sub>3</sub> volume fraction under the same condition because of Al<sub>3</sub>Zr and Al<sub>2</sub>O<sub>3</sub> supporting and reducing milling. Under the condition that the load is 98 N, the wear mass loss of 12%(Al<sub>3</sub>Zr+Al<sub>2</sub>O<sub>3</sub>)<sub>p</sub>/A359 composites is only 20.2 mg, whereas the wear mass loss of A359 matrix alloy is 54.5 mg. Thus the wear-resisting property of this composite is enhanced by 2.5 times than its matrix A359 alloy. The observation of wear surface of (Al<sub>3</sub>Zr+ Al<sub>2</sub>O<sub>3</sub>)<sub>p</sub>/A359 composites and the matrix A359 alloy with the help of SEM indicates that severe adhesion and deformation occurs on the wear surface of A359 alloy. The wear mechanism of the matrix A359 alloy is stripped and adhesive wear, while the wear surface of (Al<sub>3</sub>Zr+ Al<sub>2</sub>O<sub>3</sub>)<sub>p</sub>/A359 composites is superior to that of the matrix A359 alloy. The wear mechanism of (Al<sub>3</sub>Zr+ Al<sub>2</sub>O<sub>3</sub>)<sub>p</sub>/A359 composites is abrasive wear.

**Key words:** (Al<sub>3</sub>Zr+ Al<sub>2</sub>O<sub>3</sub>)<sub>p</sub>/A359 composites; direct melt reaction synthesis; wear-resistance; wear mechanism

版权所有: 《中国有色金属学报》编辑部 湘ICP备09001153号

地 址: 湖南省长沙市岳麓山中南大学内 邮编: 410083

电 话: 0731-8876765, 8877197, 8830410 传真: 0731-8877197

电子邮箱: f-ysxb@mail.csu.edu.cn